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 فٖ الؼشاق .Salsola L  (Chenopodiaceae) دساعخ رظٌ٘ف٘خ لأًْاع الجٌظ

       

)ثوفِْهَ الْاعغ ( فٖ الؼشاق ّلذ ارضخ أى جو٘غ الاًْاع الزٖ كبًذ هؼشّفخ .Salsola L رن أجشاء دساعخ رظٌ٘ف٘خ شبهلخ للجٌظ 

ًّْع ّادذ ٗؼْد  Thunb. Caroxylonّأى اغلجِب ٗؼْد للجٌظ Salsolaّهشخظخ رذذ ُزا الجٌظ فٖ الؼشاق ُٖ ل٘غذ 

الٌجبر٘خ الوذفْظخ فٖ ، ّاجشٕ هغخ شبهل للؼٌ٘بد  Mill.  Kaliًّْع ّادذ ٗؼْد للجٌظ Botsch. Climacopteraللجٌظ

ّالثوبس الزكبثشٗخ ّالأػضبء الوؼبشت الؼشال٘خ ، ّجشد همبسًخ الظفبد الوظِشٗخ ّركشد الزغبٗشاد فٖ طفبد الاػضبء الخضشٗخ 

كوب رن دساعخ الظفبد الزششٗذ٘خ لكل هي الغبق ّالْسلخ .ّفٖ  ّرذذٗذ اُو٘زِب الزظٌ٘ف٘خ . كوب دسعذ دجْة اللمبح فٖ اًْاع الجٌظ ،

فمذ دسعذ ثؼض  الجبًت الخلْٕ دغجذ الأػذاد الكشّهْعْه٘خ الادبدٗخ ّالثٌبئ٘خ لجؼض الاًْاع الوذسّعخ الزٖ جوؼذ هي الذمل،كوب

فمذ رن  الجضٗئٖ الجبًت اهب فٖ لوذسّعخ،ا الخبم فٖ الاًْاع الجشّر٘ي لذس كوب ،الوشكجبد الزظٌ٘ف٘خ ّالفلافًْْٗذٗخ ّالفٌْ٘ل٘خ،

  Polymerase Chain Reaction (PCR) الوزغلغل الجلوشح رمبًخ ثبعزخذامهي الؼٌ٘بد الوذسّسعخ  DNAاعزخلاص الـ 

ّرن الزؼشف ػلٔ الج٘ئخ الطج٘ؼ٘خ للأًْاع .  ITS4 ّITS5  ّmatKالاصّاج الجبدئخ )الجشاٗوشاد(  طشٗك ػي  DNAالـ   لزضخ٘ن

ػزوبد ػلٔ الوؼلْهبد الزٖ جشٓ الذظْ  ػلِ٘ب هي الؼٌ٘بد الوؼشج٘خ ّالوظبدس الوزْفشح فضلا ً ػي الغفشاد الذمل٘خ . ّللظذ ثبلا

لَ ًْع  Climacopteraّلَ رغؼخ اًْاع ّ  Caroxylonًْػب ً فٖ الؼشاق هْصػخ ػلٔ ثلاثخ اجٌبط ُٖ  11الذساعخ ألٔ رشخ٘ض 

 ب.ّجشد هؼبهلزِب رظٌ٘ف٘ب ً كوب رن ّطف الاجٌبط ّّضغ هفزبح رظٌ٘فٖ لفظلِب ّأًْاػِ ّلَ ًْع ّادذ ،  Kaliّّادذ 

 

Systematic study of The Genus Salsola L.(Chenopodiaceae) in Iraq  

  

in Iraq  

       

The genus Salsola L.senso lato (s.l.) taxonomically in Iraq has turned out that all the species that 

were known and diagnosed under this genus in Iraq is not Salsola and but mostly of species belong 

to genus Caroxylon Thunb. and one to the genus Climacoptera Botsch. and one to the genus Kali 

Mill. Morphological features. Pollen morphology of all the species of the genus. Anatomical 

investigations were carried out on stems and leaves. The reported results that the haploid 

chromosome number were counted are n=9 in three species ,Further diploid chromosome number 

were counted 2n=18.On the chemical side . some flavonoid and phenolic compound. As such crude 

proteins was estimated in species. From the molecular systematic study DNE extraction based on 

Polymerase Chain Reaction (PCR) for amplifying DNA by using ITS5 and ITS4 and matK primers. 

Information obtained from the field trips, herbarium specimens and literature were used to 

elucidate ecology of the species. The study concluded the diagnosis of 11 species in Iraq, are 

distributed to three genus are Caroxylon has nine species and Climacoptera has one species and Kali 

has one species , was treated taxonomically also been described genus and put key to the separation 

of the genus and types 


